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گسترش فرهنگ کتابخوانی در میان خانواده های تهرانی
باغ کتاب تهران به مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی رویدادی برگزار کرد که با استقبال کودکان و خانواده ها همراه 

شد. این برنامه تلاشی برای گسترش فرهنگ کتابخوانی در میان خانواده های تهرانی بود.
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مسمومیت گاز مونواکســیدکربن در 
حاشــیه شــهر تهران، بافت فرسوده و 

خانه های کارگری بیشتر است

یاسر نکوفال، معاون هماهنگی و امور مناطق شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 1 اجرای طرح ساماندهی ون کافه ها از سال گذشته
شهر تهران درخصوص طرح ساماندهی ون کافه ها به همشهری می گوید: »خاستگاه 
اولیه ون کافه ها محدوده شمیرانات بود، اما به مرور ون کافه ها در تمام سطح شهر و 
مناطق تهران پراکنده شدند و شاهد شکل گرفتن یک فضای آشفته و رواج یک نوع بی قانونی 
در این زمینه بودیم؛ به این صورت که ون کافه ها در هر نقطه ای از شهر که می خواستند مستقر 
می شدند و شروع به فعالیت می کردند. این موضوع جدا از اینکه منظر شهری را مخدوش کرده 
بود، به لحاظ بهداشتی و ترافیکی هم معضلاتی را ایجاد کرده بود.« او افزود: »این ون کافه ها با 
اینکه اغذیه فروش هستند، هیچ مجوزی از وزارت بهداشت ندارند و نظارتی بر فعالیت آنها وجود 
ندارد. با توجه به این موضوع از سال گذشته، طرح ساماندهی ون کافه ها با همکاری شهرداری های 
مناطق22گانه آغاز و برای ون کافه ها مجوز های 3 ماهه صادر شد. در این طرح شهرداری های 
مناطق نقاطی را برای ساماندهی ون کافه ها معرفی کردند.« نکوفال ادامه داد: »این نقاط اغلب 
در مناطق بی دفاع شــهری بودند تا علاوه بر اینکه مزاحمتی برای مردم نداشته باشند و باعث 
ایجاد ترافیک نشوند، منافع اقتصادی و اجتماعی هم برای شهروندان و مناطق داشته باشند. 
امروز 46ون کافه با دریافت مجوز به صورت مجاز در شــهر تهران فعال هستند. در این طرح با 
ون کافه هایی که شکل و ظاهر مناسبی نداشتند و همچنین کانکس هایی که در قالب ون کافه 
معابر را اشغال کرده بودند نیز برخورد و جمع آوری شدند.« به گفته او، ون کافه به خودرو هایی 
اطلاق می شود که متحرک هستند و قابلیت حرکت دارند. کانکس های عرضه غذا در گذر هایی 

مانند خیابان های سی تیر و باب همایون شامل موضوع ون کافه ها نمی شوند.

اخذ مجوز  از طریق درگاه ملی مجوز ها معاون هماهنگی و امور مناطق شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران از اجرای طرح جدیدی درخصوص 2
ون کافه ها خبر می دهد که با اجرای آن خیال مردم از بابت مسائل بهداشتی این ون کافه ها نیز راحت می شود: 
»اتفاق خوبی که در بحث ون کافه ها درحال انجام است و با همکاری وزارت اقتصاد، وزارت بهداشت و اداره اماکن 
اجرا می شود، اخذ مجوز آنها از طریق درگاه ملی مجوز هاست؛ یعنی ون کافه ها برای فعالیت باید از اداره اماکن و وزارت بهداشت 
مجوز های لازم را دریافت کنند. به این ترتیب مردم می توانند با خیالی راحت تر به این ون کافه ها مراجعه کنند.« نکوفال عنوان 
کرد: »در حال حاضر فقط شهرداری تهران روی فعالیت ون کافه ها نظارت دارد؛ هرچند تا آنجا که ممکن و قابل مشاهده است 
روی مسائل بهداشتی ون کافه ها نظارت داریم، اما اصولا شهرداری علم و تخصص نظارت بر محصولات و غذاهای تولید شده 

توسط ون کافه ها را ندارد و باید این کار توسط وزارت بهداشت که مرجع این کار است، انجام شود.« 

جمع آوری 40ون کافه  غیرمجاز مهدی صباغ از جمع آوری تمام ون کافه های بدون مجوز 4
در ســطح منطقه یک خبر می دهد و می گوید: »طی 
جلساتی که با شرکت ساماندهی مشاغل داشتیم، مقرر 
شد دیگر مجوز ون کافه ای در سطح منطقه یک صادر نشود. یکی 
از موارد بسیار مهم نداشتن تأییدیه های بهداشتی این ون کافه ها از 
بهداشــت محیط کار بود. علاوه بر ون کافه های غیرمجاز، جلوی 
فعالیت 25ون کافه ای که تاریخ مجوز آنها به پایان رسید بود را هم 
گرفتیم.« صباغ گفت: در ادامه این طــرح و در مرحله بعد، اجازه 
فعالیت به ون کافه هایی که به صــورت غیرمجاز فعالیت می کردند 
یا مجوز آنها به اتمام رســیده بود را ندادیم. ون کافه هایی که بدون 
هیچ گونه مجوزی در سطح منطقه و در خیابان های اندرزگو، بلوار 
صبا، محدوده ولنجک، خیابان شریعتی و ولیعصر مشغول به کار بودند 
با پیگیری هایی که انجام شد و احکام قضایی که موردی برای این 
ون کافه ها صادر شد، جمع آوری شدند. گشت و کنترلی که همکاران 
ما در حوزه خدمات شهری و اداره ساماندهی انجام دادند منجر به این 
شده که 40ون کافه غیرمجاز رفع فعالیت شوند و اجازه ندهیم که آنها 

در حاشیه خیابان به فعالیت خودشان ادامه دهند.«

شهردار منطقه یک از درنظر گرفتن چند نقطه و معبر 5 مقاومت ون کافه ها برای ساماندهی
برای ســاماندهی ون کافه ها خبر می دهــد. صباغ در 
این رابطه می گوید: »اجرای این طرح بازخورد بسیار 
خوبی داشت و رضایت مردم منطقه را جلب کرد، اما پیشنهادمان 
برای ون کافه ها این است که در راستای ساماندهی این مشاغل اگر 
تمایل دارند داخل برخی از بوســتان ها و بعضی از خیابان هایی که 
محل سکونت مردم نیست و باعث بروز سد معبر و شلوغی خیابان 
و ایجاد ترافیک نمی شود، فعالیت کنند. در حال رایزنی هستیم که 
اگر رضایت دارند به مکان های درنظر گرفته شده منتقل شوند. در 
همین راستا چند نقطه را معرفی کرده ایم که اطراف محل سکونت 
مردم نیست و مزاحمتی برای شهروندان ندارد، اما این ون کافه ها 
خواستار این هستند که برای معابر پر تردد و شلوغ که پاخور زیادی 

دارند، مجوز فعالیت بگیرند.«

منطقه یک و شمیرانات خاستگاه اصلی و یکی از پاتوق های اصلی ون کافه ها به شمار می رود. در راستای 3از سد معبر و مشکلات بهداشتی تا ایجاد مزاحمت برای مردم
اجرای طرح ساماندهی ون کافه ها شهرداری منطقه یک، اقدام به جمع آوری ون کافه های غیرمجاز از سطح 
معابر کرده است. در همین رابطه مهدی صباغ، شهردار منطقه یک به همشهری می گوید: »اوایل حضورمان 
در منطقه با گلایه شهروندان و کسبه و همچنین اداره بهداشت مواجه بودیم که اعلام می کردند حضور ون کافه ها در 
ساعات انتهایی شب و تا بامداد، علاوه بر مشکلات محیط زیستی، بهداشتی و سدمعبر، باعث برهم خوردن آسایش ساکنان 
محله شده است. باتوجه به اینکه منطقه یک، منطقه ای گردشگرپذیری است، ون کافه ها رغبت بسیار بالایی برای فعالیت 
در این محدوده دارند و از نقاط مختلف شهر به اینجا می آیند. از دوره های قبل به تعداد زیادی ون کافه مجوز داده شده 

بود و تعداد زیادی هم به صورت غیرمجاز فعالیت می کردند.«

مهدیاسماعیلپوردرشهر
روزنامه نگار
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ساخت پارکینگ جدید در تهران

هادی حق بین، معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران: ســال گذشــته پروژه پارکینگ امیرکبیر را تقدیم 
مردم کردیم و پروژه مینابــی را ظرف چندمــاه آینده با ظرفیت ۴۵۰دســتگاه خودرو تحویل شــهروندان 

خواهیم کرد.  همچنین توافق برای ساخت ۴ پارکینگ جدید در تهران انجام شده است.

40درصد پیشرفت فیزیکی پروژه روددره فرحزاد
حســین نظری، معاون خدمات شــهری و محیط زیســت شــهرداری تهران: فــاز اول پــروژه »روددره فرحزاد« به 
مساحت۴۵ هکتار تاکنون بیش از ۴۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و تا پایان امسال افتتاح می شود. 
همچنین ۴۲بوستان محله ای، منطقه ای و فرامنطقه ای تا 3 ماه آینده در شهر تهران به بهره برداری خواهد رسید.

درخواست راه اندازی یک سایت جدید در»تلو«
نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر تهران: راه اندازی یک سایت تفکیک زباله 
در منطقه یک دارآباد در محدوده »تلو« از سوی شــورای شهرستان شمیرانات پیشنهاد شد تا به جای انتقال 

زباله ها به آرادکوه، این زباله ها به این منطقه ارسال شود. 

مکاتبه شهردار و رئیس جمهور درخصوص ترمیم حقوق کارکنان
مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور شورای شهرداری تهران: شهردار تهران درخصوص 
ترمیم حقوق کارکنان شهرداری ها با رئیس جمهور مکاتبه کردند. در این نامه از رئیس جمهور درخواست شده 

است که نسبت به بهبود سطح حقوق و مزایای کارکنان شهرداری ها اقدامات لازم صورت پذیرد.

روستایشاهرخآبادکرمانراهورودیایمنندارد
روستای شاهرخ آباد در 10کیلومتری شهر کرمان با 24شهید و 
2۸00نفر جمعیت حتی یک راه ورودی مطمئن و ایمن ندارد 
و هیچ مسئولی هم پاسخگو نیست. چقدر باید ساکنان قربانی 
بدهند. آیا به خاطر جاده باید ترک دیار کرد؟ خواهش می کنیم 

صدای ما را پخش کنید شاید کسی پاسخگو شد.
پاقلعهازکرمان

افزایشکرایهغیرمجازدرخط520نیایشبهشهران
ون های خطی نیایش )تقاطع ولیعصر- اســفندیار( به شهران 
یعنی خط 520تاکسیرانی کرایه ها را از 12هزار تومان به 1۷هزار 
تومان افزایش دادند و راننده ها عنوان می کنند که تاکسیرانی 
افزایش داده است، درحالی که این وقت سال هیچ مصوبه ای در 
این خصوص اعلام نشده است. تعدادی از شهروندان هم با اینکه 
در سامانه 13۷ پیام و درخواست ثبت کرده اند، تاکنون جوابی 

نگرفته اند.
نوروزیازتهران

لزومنظارتبیشتربرقیمتنهادههایدامی
 به قدری قیمت نهاده های دامی بالا رفته که دامداران تقریبا هیچ 
سودی از پرورش و فروش دام هایشان به دست نمی آورند و این 
وضعیت موجب شده تا برخی از آنها شغل خود را کنار گذاشته 
و به مشاغل دیگری مشغول شوند. برای مثال قیمت یک کیلو 
دانه سویا 32تا 35هزار تومان است. این فقط یکی از اقلامی است 
که دامداران ناچار به تهیه آن هستند. از جهادکشاورزی و وزارت 
صمت درخواست داریم تا نظارت دقیق تری بر قیمت گذاری ها 
داشته باشند و حتی الامکان نرخ نهاده های دامی را پایین بیاورند 

تا دامداران هم در این میان متضرر نشوند.
دامداریازشهرستاندماوند

ردیفاستخدامیفارغالتحصیلانپرتوپزشکی
بهدفترچههایاستخدامیبیاید

فارغ التحصیلان رشــته پرتوپزشــکی که از نوع رشــته های 
میان رشته ای یا چندرشــته ای به شــمار می آید و ترکیبی از 
رشته های مهندسی هســته ای، رادیوبیولوژی، مهندسی برق، 
فیزیک پزشکی و پزشکی است، ردیف استخدامی در آزمون های 
اســتخدامی دولتی و خصوصی ندارند و حتــی در آزمون های 
استخدامی وزارت بهداشت فقط اسم رشته می آید درحالی که 
تاکنون حدود 5هزار نفر از این رشــته یا فارغ التحصیل شده یا 
به زودی خواهند شد. برای اشتغال در این رشته هم از رشته های 
موازی مانند پزشکی هســته ای و رادیولوژی و امثالهم جذب 
می کنند. عدم جذب فارغ التحصیلان این رشــته باعث فعالیت 
غیررسمی عده ای از علاقه مندان شده که با عشق در این رشته 
درس خوانده اند. اکنون آنهایی که با تخصص پرتوپزشکی شاغلند 
نه بیمه و سختی کار دارند و نه حقوق مناسب. چطور می شود 
فارغ التحصیلان رشته ای ردیف استخدامی نداشته باشند ولی 

همچنان دانشگاه در آن رشته دانشجو بگیرد؟
کافیازرشت

طرحهمسانسازیبازنشستگانفراموشنشود
چطور می شود عده ای مشــمول همسان سازی  حقوق بشوند 
و عده ای دیگر از آن محروم باشند؟ چرا منی که 30سال حق 
بیمه داده و مهر ماه ســال 1401بازنشسته شده ام 6میلیون و 
۷00دریافتی دارم اما کســی که سال 99با 1۸سال بازنشسته 
و مشــمول همسان ســازی  شــده حدود ۸میلیون دریافتی 
دارد. اگر قانونی هســت باید برای همه اجرایی شــود. قاعدتا 
همسان سازی  یا نباید اجرایی می شــد یا نباید نیمه کاره رها 
می شد. همسان ســازی  های باقیمانده هم باید سریع اجرایی 

شود.
پورمنصورازتهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

عکس نوشت

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

صدور پروانه ساختمانی در منطقه یک تهران در 6ماهه اول امسال 1
در مقایسه با سال گذشته از ۸۵درصد رشد برخوردار بوده است.

منطقه 

رقابت هــای والیبال مســابقات قهرمان شــهر ٢ بــا حضــور ١6تیم از 9
رده های ســنی زیــر ١٨ســال و بــالای ١٨ســال آقایــان آغاز شــد. این 
مسابقات در مجموعه ورزشی شهید جهانی پور تا معرفی قهرمان و 

دور بعد مسابقات ادامه خواهد داشت.

منطقه 

نشست صمیمی فانوس)فناوری های نوین شهرسازی( با همراهی 5
نخبــگان، کارآفرینــان، مدیــران شــهری و اســتادان دانشــگاهی به 
میزبانــی دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد علــوم و تحقیقــات تهــران 

برگزار شد.

منطقه 

همایش »نوجوان ســالم« با حضور مربیان و والدین در دبیرستان 12
دور اول ســعدی در محله پامنار با مشــارکت کانون مادرانــه و اداره 

بهزیستی انجام شد.

منطقه 

به مناسبت روز پرستار، زمینه استفاده یک ساله رایگان کادر درمان 18
مراکز درمانی از خدمات بوستان نرگس فراهم شده است.

منطقه 

بــه مناســبت ولادت باســعادت حضــرت زینــب کبــری)س( و روز 3
پرســتار، مدیــران شــهری منطقــه ضمــن حضــور در بیمارســتان 
تخصصی و فــوق تخصصی خاتم الانبیــا)ص( از زحمــات مدیران و 

پرستاران شاغل در این مجموعه درمانی تقدیر کردند.

منطقه 

11

منطقه 

طــرح کوچــه بــه کوچــه بــرای مدیریــت بحــران توســط ســازمان 16
آتش نشانی با هدف ایمن سازی  مجتمع های مسکونی 1۲۴واحدی 

اجرایی می شود.

منطقه 

تعدادی ویلچر از سوی شهرداری به معلولان منطقه اهدا شد. این 7
رویداد طی مراسمی به مناســبت ولادت حضرت زینب)س( و روز 

پرستار برگزار شد.

منطقه 

طرح ضربتی انضباط شهری و رفع سدمعبر اجرا شد تا از این طریق 14
و با دادن اخطار کتبی به عوامل ایجاد سد معبر که با تضییع حقوق 
سایر شهروندان در تردد عمومی مردم مزاحمت ایجاد کرده بودند، 

برخورد قانونی شود.

منطقه 

همزمان با میلاد حضرت زینب)س( و روز پرســتار مدیران شهری 20
طی مراسمی از پرســتاران بیمارســتان فیروز آبادی تجلیل به عمل 

آوردند.

منطقه 

عملیات اصلاح هندسی در خیابان سیمای ایران با هدف روان سازی 2
ترافیک، کاهش حوادث و ارتقای ایمنی محل انجام شد.

منطقه 

عملیات خط کشی محوری و عابرپیاده مطابق با اصول استاندارد در 10
معابر منطقه انجام شد. 

منطقه 

همزمان باهفتــه کتاب و کتابخوانــی، ضمن برپایی نمایشــگاه آثار 6
خوشنویســی اســتاد کابلی، از مدیرعامل انتشــارات فرهنگ و هنر 
گویا در خیابان کریمخان زند تقدیر شد. خانه فرهنگ و هنر فعالیت 

خود را از سال 136۰ آغاز کرده است.

منطقه 

بهره برداری از فاز نخست پایانه شرق جدید تا پایان سال جاری انجام 13
می شود. در دوره ششم مدیریت شهری از ابتدای امسال راه اندازی 
مجدد کارگاه این پروژه انجام شــد و با همکاری ســازمان مترو مقرر 

شده در توسعه خط ۲ یک ایستگاه در این پایانه احداث شود.

منطقه 

طرح موضعی پارک 1۸۰هکتاری محور جنوب بلوار شقایق با حضور 19
رئیس دبیرخانه کمیســیون ماده ۵و مدیرعامل ســازمان نوسازی 

شهر تهران طی نشستی برگزار شد.

منطقه 

طــرح ضربتی ســاماندهی معتــادان متجاهر طــی 3روز اجرا شــد و 4
منطقه در وضعیت سفید قرار گرفت.

منطقه 

عملیات رفت و روب و نظافت معابر ناحیه یک در طرح نگهداشت 17
شهر اجرایی شد.

منطقه 

جشنواره غذای سالم با مشارکت شهروندان منطقه در پنجمین روز 8
از هفته ملی دیابت در سرای محله فدک برگزار شد.

منطقه 

در نشســت مشــترک شــهردار منطقــه، مدیرعامــل ســازمان 15
آتش نشــانی شــهرداری تهــران و مالــک پــروژه ســرای ایرانــی، برای 
نوسازی و تجهیز کامل ایستگاه آتش نشانی در محدوده ساختمان 

سرای ایرانی تصمیم گیری شد.

منطقه 

شهردار منطقه در راستای تکریم مقام شامخ شهدا و خانواده های 21
آنها با پدر »شهید علیرضا اصلانی« دیدار و گفت وگو کرد.

منطقه 

به منظور رفع خرابی های روســازی آســفالتی معابر، اجــرای ۲6۰تن 22
آسفالت در مساحتی بالغ بر ۲3۴۰مترمربع، عملیات لکه گیری های 
سطحی و عمقی و ترمیم نوار حفاری های معابر شریانی درجه یک و ۲ 

و همچنین معابر محلی اجرایی شد.

وسایل گرمایشی منازل با آغاز فصل 

ایمنی
سرما راه اندازی می شوند و گاهی عدم 
 رعایت نکات ایمنــی در راه اندازی و 
استفاده از وسایل گرمایشی گازی سبب شده که شاهد 
مرگ ومیر ناشی از حوادث احتمالی باشیم. با وجود این 
مدیــران شــهری از کاهــش آمــار حــوادث گاز 
مونواکسیدکربن در تهران طی ســال گذشته خبر 
دادند. با وجود این فراموش نکنیم که ســال 1401، 
900نفر به دلیل مســمومیت مونواکسیدکربن جان 
خود را از دست داده اند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری تهران با اشاره به این آمار 
می گوید: »باید همه دســتگاه ها، رســانه ها و شبکه 
فضای مجازی را پای کار بیاوریم تا آمار مسمومیت 

مونواکسیدکربن کاهش پیدا کند.«
قدرت الله محمدی در پویش سراسری پیشگیری از 
مخاطرات گاز مونواکســیدکربن که روز گذشته در 
منطقه 1۷ شــهرداری تهران برگزار شد، می گوید: 
هر روز با گســترش شهرنشــینی پیش می رویم و با 
گسترش شهر و شهرنشــینی و گازکشی در شهرها، 
خطر مونواکســیدکربن هم وجود دارد. گرچه آمار 
حوادث سال گذشته به وســیله گاز مونواکسیدکربن 
در تهران کاهشی بوده است اما آمار مسمومیت گاز 
مونواکسیدکربن  در حاشیه شهر تهران، بافت فرسوده 

و خانه های کارگری بیشتر است.
محمدی از رسانه ها و شــبکه های مجازی خواست 
تا برای افزایش آگاهی مردم پــای کار بیایند چراکه 
آموزش  شهروندی تأثیر بسزایی در کاهش مسمومیت 

ناشی از گاز مونواکسیدکربن در شهر خواهد داشت.
در ادامه این پویش برخی مدیران شهری به اظهارنظر 
پرداختند و اعلام کردند که طی 10 ســال گذشته 
10هزار نفر در کشــور به دلیل گاز مونواکسیدکربن 

جان خود را از دست داده اند.
رضا ســیفی، شــهردار منطقه 1۷ در این خصوص 
گفت: آمار مسمومیت ناشی از گاز مونواکسیدکربن 
را در سال های مختلف بررســی کردم و آمار عجیب 
و بســیار خطرناک  بود.در 6ماهه اول ســال 1400، 
1۸3 نفر جان خود را به دلیل مســمومیت به وسیله 

گاز مونواکسیدکربن از دســت داده اند. در 6ماه اول 
سال 1401، 224 نفر از هموطنان جان خود از دست 
داده اند و همچنین در 6مــاه اول 1402، به 2۷4 نفر 
افزایش یافت که یک زنگ خطر برای مردم و مسئولان 

است.
او به پویش سراســری پیشــگیری از مخاطرات گاز 
مونواکسیدکربن اشاره کرد: این پویش بسیار ارزشمند 
است. اطلاع رسانی و فرهنگســازی  در بستر رسانه و 
استفاده از تکنولوژی روز در این مورد بسیار اهمیت 
دارد. طی 10 ســال گذشــته 10هزار نفر در کشور 
به دلیل گاز مونواکســیدکربن جان خود را از دست 
دادند و تهران، خراســان رضوی و اصفهان در صدر 

آمار هستند.

دوره کنونــی مدیریت شــهری 
مفتخــر اســت کــه بــرای 
نخســتین بار در تاریخ بلدیه، 
نــه  و  حقیقــی  به صــورت 
شعاری مشــارکت شــهروندان را در اداره کلانشهر 
تهران با اجــرای ابرپروژه »من شــهردارم« محقق 
کرده اســت؛ طرح بنیادینی که در آن، شــهروندان 
در نقش شــهردار در محله، ناحیــه و منطقه خود 
 ظاهر می شوند، در سامانه من شــهردارم به نشانی

 manshahrdaram.tehran.ir پروژه های مورد 
نیاز محله و شــهر خود را در حوزه هــای مربوط به 

مدیریت شهری ثبت می کنند و شــهرداری تهران 
با اختصاص بودجه در فرآینــدی که »بودجه ریزی 
مشارکتی« نامیده می شود، این طرح ها را اجرا و محقق 
می کند.  طبیعتاً برای چنین ابرپروژه ای که از مصادیق 
تحقق عینی مردم ســالاری دینی است و با توجه به 
ضرورت و ماهیتش محدود بــه این دوره از مدیریت 
شهری نخواهد ماند، طراحی و تدوین سازوکارهای 
مدیریتی، کارشناسی و قانونی امری اجتناب ناپذیر 
اســت. از این رو، با اختصاص یک دبیرخانه دائمی، 
نظام نامه ای نیز برای این ابرپروژه تدوین و ابلاغ شد 
تا گام های رســیدن »برنامه ریزی بــرای مردم« به 
»برنامه ریزی توسط مردم« محکم  و اصولی برداشته 

شود. 
این نظام نامه مشــتمل بر مفاهیم و تعاریف کلیدی، 
اهداف، ســاختار، ارکان و وظایف است که به منظور 
نظم بخشی به همه اقدامات مرتبط با سیاستگذاری، 

اجرا، نظارت، ارزیابی و اقدامات عملیاتی مرتبط با من 
شهردارم )بودجه ریزی مشارکتی در مناطق، محله ها، 
سازمان ها، شرکت ها و مؤسسات وابسته شهرداری 

تهران( تهیه شده است.
ابرپروژه من شهردارم در دومین دوره شامل 6 مرحله 
اســت که به  ترتیب در قالب درخواست ها، پالایش 
درخواست ها، تبلور پروژه های جدید، انتخاب مردمی 
پروژه ها، اولویت بندی نهایی پروژه های شــهروندان 
و درج در لایحه بودجه پیشــنهادی اجرا می شــود؛ 
طبیعتاً مدون شدن نظام نامه برای این ابرپروژه، سبب 
اجرای هرچه باکیفیت تر، منســجم تر، نظام مندتر 
و حرفه ای تر آن خواهد شــد که مجموع این نتایج، 
مشارکت باشکوه تر شهروندان شریف و متعهد تهرانی 

را در من شهردارم رقم خواهد زد.
*معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی 
و امور شورای شهرداری تهران

مجیدباقری*یادداشت

نظامنامهایبراییکابرپروژه

کاهشآمارحوادثگازگرفتگیدرتهران
پویش سراسری پیشگیری از مخاطرات گاز مونواکسیدکربن برگزار شد

شبهایروشنونکافهها
طرح جدید برای ساماندهی ون کافه ها با مشارکت شهرداری، اداره اماکن و وزارت بهداشت اجرا می شود

یکبارهخیابانیقفلمیشودوازشدتترافیک
نمیتوانبهراحتیترددکرد.جلوترکهمیروید
بازارگرمیونکافههاییرامیبینیدکهبدون
ضابطهومجوزقدعلــمکردهاندوبههیچکس
همپاسخینمیدهند.ظهورورشدبیحساب
وکتــابونکافههاکهدرواقعهماننســخه
نوینوبهروزشــدهگاریهاوچرخدستیهای
اغذیهفروشیتهرانقدیمهستند،بهیکیاز
چالشهایشهرتهرانتبدیلشدهاست.شاید
موضوعونکافههامانندپدیدهدستفروشــی
وبساطگســتریووانتبارهاهنوزآنقدرها
بزرگوحادنشدهباشــد،امابهویژهدربرخی
نقاطومحورهایخاصومشــخص،فعالیت
بیحسابوکتابوبدوننظارتاینرستورانها
واغذیهفروشیهایچهارچرخ،مشکلاتیرادر
زمینههایبهداشتی،ترافیکیواجتماعیبرای
مردمومحلههاایجادکردهاست.باتوجهبهاین
موضوعطرحساماندهیونکافههادردستور
کارشرکتساماندهیمشاغلشهرتهرانقرار
گرفتهوباهمکاریشهرداریمناطقدرحال

اجراست.
بهگزارشهمشهری،چنددههقبل،ازجنوب
تاشمالشهر،ازنافمیدانراهآهنتاسرپل
تجریش،سرهرکویوبرزنواطرافهرمیدان،

گاریهاوچرخدستیهاانواعواقسامتنقلات
وخوراکیهاراعرضهمیکردنــد؛ازباقالیو
لبوهایداغوخوشمزهکهداخلیکورقکاغذ
یاروزنامهپیچیدهمیشدندگرفتهتابستنیو
فالودههایدستسازیکهباکمترینرعایت
اصولبهداشتیدرظرفهایملامینیوحلبی
دستبهدستودهانبهدهانمیچرخیدند.
درکناراینهاتخممرغوســیبزمینی،جگر،
جغوربغورباجگرسیاهیاجگرمرغ،سمبوسه،

انواعآشو...ازدیگرغذاهاوخوراکیهاییبودند
کهاغلبدربساطاینگاریهاوچرخدستیها
پیدامیشدند.تاهمین2دههقبلهمایننوعاز
عرضهغذاوخوراکیهادرشهرتهرانرایجبودو
رونقداشت؛البتههنوزهمدربرخیپاتوقهای
خاصمانندتفرجگاههاییچوندربند،درکه
وفرحزادیااطرافبرخیازمیدانهایقدیمی
شهرازقبیلمیدانبهمنوســهراهآذریو
تجریشاینچرخدستیهاوگاریهاباشکل

وشمایلجدیدوظروفیکبارمصرفبهچشم
میخورند،امابیشازیکدههاستکهونکافهها
جایگاریهاوچرخدستیهایسنتیرادرشهر
تهرانگرفتهاند.امروزهصدهاونکافهدرشهر
تهرانپراکندهشدهاندودربرخیمعابرمانند
خیابانهایسیتیروبابهمایوندرقلببافت
تاریخیشهرهمبهجاذبهایبرایگردشگری
تهرانوهمبهپاتوقیمعروفبرایونکافهها

تبدیلشدهاند.

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

دیروز)28آبان(یکصدونودوسومینجلسهشورای
شهرتهراندرحالیبرگزارشدکهطرحبررسی
عناوینجدیدعوارضوبهایخدماتشهرداری
تهرانبرایسال1403،مهمتریندستورجلسه

نمایندگانپارلمانشهریبود.محمدآخوندی،
رئیسکمیسیونبرنامهوبودجهشورایشهردر
تشــریحاینطرحگفت:»عناوینعوارضبایدبا
تأییدشورایعالیاستانهاآمادهودراواخرآذرماه
توسطوزارتکشورتصویبوابلاغشود.دراین
طرح4عنوان)بهایخدماتســاماندهیسیماو
منظرشــهری،بهایخدماتاماکندیپلماتیک،
بهایخدماتمدیریتنظارتبرشــرکتهای

اینترنتیوبهایخدماترفــعخطرازگودهای
پرخطر(پیشبینیشدهاست.«

میثممظفر،رئیسکمیتهبودجهشــوراهمدر
جریانبررســیاینطرحعنوانکرد:»وزارت
کشوروشــورایعالیاســتانهاپیشازاین
عناوینمطرحشــدهراتصویبواعلامکردهاند
شهرداریهاییکهمیخواهندعوارضرااعمال
کنند،عناوینآنرابهتصویببرسانند.«نمایندگان

پارلمانشهریبااینطرحموافقتکردندکهبه
موجبآنسفارتخانههابایدبهشهرداریتهران
عوارضبپردازند؛چراکهمانندسایرشرکتهاو
سازمانهاو...ازخدماتاینشهراستفادهمیکنند
وبایدعــوارضیامالیاتهــمبپردازند.بهگفته
علیخشنود،مدیرکلتشخیصووصولدرآمد
شهرداریتهرانقراراستبرایتمامسفارتهای

شهرتهرانعوارضلحاظشود.

افزایش کرایه تاکسی 
مورد تأیید شورا نیست

مدتی اســت کــه در برخی از 
خطوط تاکســی، تاکسیرانان 
اقدام به افزایــش نرخ کرایه ها 
کرده انــد که ایــن امر موجب 
نارضایتــی و گلایه منــدی 
شهروندان شده است. اعضای 
شورای شهر نسبت به افزایش 
خودســرانه نرخ تاکسی ها از 
سوی برخی رانندگان واکنش 

نشان دادند. 
مهدی چمران، رئیس شورای 
شــهر تهران در حاشیه جلسه 
دیروز با بیان اینکه نرخ تاکسی 
باید مصوب شــورا باشد و این 
اقدام مورد تأیید شورا نیست، 
گفت: »از سازمان تاکسیرانی 
خواســته ایم ایــن موضوع را 
مدیریت کند و کنترل بیشتری 
روی نرخ کرایه تاکســی ها در 
خطوط داشــته باشــد. البته 
افزایش خودســرانه نرخ کرایه 
تاکســی به ضرر تاکسیرانان 
خواهد بود؛ چراکه مســافران 
به سمت تاکسی های اینترنتی 

می روند.«
 او به وضعیت نامناسب نوسازی 
تاکســی های فرســوده هــم 
اشــاره و عنوان کرد: »مجلس 
درخصوص این موضوع قانون 
خوبی را تصویب نکرده و دولت 
اعتبارات کمی برای نوســازی 
این نــاوگان اختصــاص داده 
اســت. به هرحال امیدواریم با 
ورود تاکسی های برقی شاهد 
تحولی در شهر باشیم که به نفع 
شهر، شهروندان و دولت باشد.«

افتتاح پایانه شرق 
به زودی

اعضای شورای شهر تهران گزارش 
حسابرسی سازمان پایانه های شهر 
تهران )1400و 1401( را تصویب 

کردند. 
نماینــدگان پارلمان شــهری در 
جریان بررسی گزارش حسابرسی 
این سازمان نکاتی را مطرح کردند. 
ناصــر امانــی گفت که ســازمان، 
حسابی در بانک شــهر باز کرده و 
باعث مغایــرت 240میلیارد ریالی 
در حســاب های این سازمان شده 
که خلاف قانون و مقررات اســت. 
مهدی اقراریان موضوع شــفافیت 
را مطرح و عنوان کــرد: »دخالت 
برخی افراد در ســازمان ها بالاست 
که یکی از این سازمان ها، سازمان 
پایانه هاست و چه اتفاقی در سازمان 
پایانه ها می افتد کــه قراردادها در 
سامانه شفافیت ثبت نمی شود؟« 
علی اصغــر قائمی هم با اشــاره به 
وضعیت پایانه شرق گفت: »9 ماه به 
سازمان پایانه ها فرصت داده شد که 
پایانه شرق را افتتاح کند. یک ماه از 
این فرصت باقی مانده و هنوز اتفاق 

خاصی رخ نداده است.« 
احمد صادقی هم تأکیــد کرد که 
ســازمان باید وضعیت مالیاتی را 
تعیین تکلیف کند. پوریا علیمردانی، 
مدیرعامــل ســازمان پایانه هــا و 
پارک سوارهای شهرداری تهران هم 
با بیان اینکه کارگاه پایانه شرق فعال 
است و با سرعت پیش می رود، گفت 
که با شرکت شهروند، مشکلات را 
حل کرده ایم و نقدینگی تأمین شده 
و تا پایان سال شــاهد بهره برداری 

پایانه خواهیم بود.

 انتقاد به تبلیغ 
نمایشگاه سئول

بررســی گزارش حسابرسی )سال های 
1400و 1401( شرکت نمایشگاهی شهر 
آفتاب وقتی روی میز شورا قرار گرفت و 
تصویب شــد، اعضا انتقاداتی را مطرح 
کردند. ناصر امانی گفت: »دلیل ساخت 
این نمایشگاه، انتقال نمایشگاه بین المللی 
تهران به این محل بود که محقق نشده 
اســت.« ســیدجعفر تشکری هاشمی 
عنوان کرد که قرار بود تبلیغات نمایشگاه 
بین المللی متوقف شود. این در  شأن شورا 
نیســت که وقتی مصوبه ای را تصویب 
می کنیم می بینیم که باز هم بیلبوردهای 
سطح شهر به تبلیغ نمایشگاه بین المللی 
اختصاص یافته است. مهدی چمران هم 
تأکید کرد: »هنوز مصوبه  شورا از سوی 
فرمانداری ابلاغ نشده است؛ البته تلفنی 
از ســازمان زیباسازی خواســتیم تا در 
مواردی بنرها را جمع آوری کند، اما چون 
قراردادها منعقد و اجازه داده شده بود، 

امکان جمع آوری وجود نداشت.« 
میثــم مظفر تأکیــد کرد که شــرکت 
نمایشــگاه شــهر آفتاب باید وضعیت 
مالیاتی خود را تعیین تکلیف کند؛ چراکه 
50هزار میلیارد تومــان دارایی دارد، اما 
درآمدش تنها 20هــزار میلیارد تومان 
است. عباس تقدســی نژاد، مدیرعامل 
نمایشگاه شهر آفتاب هم در ادامه با بیان 
اینکه در 2ســال اخیر وضعیت مطلوبی 
در حسابرسی داشته ایم، گفت: »شرکت 
مشکل ساختاری دارد و امیدواریم این 
موضوع برطرف شود، اما باید بگویم که 
روند عملکرد شرکت به سمت سودآوری 
رفته و کارکرد ما بهتر بوده اســت و در 
مورد زیان انباشــته درخواست افزایش 
سرمایه داده ایم تا بتوانیم این شرکت را 

از وضعیت زیان انباشته خارج کنیم.«

مطالبه شهر و شهروندان در قالب تذکر
اعضایشورایشهرتهران،نمایندهشهروندانهستندوپیگیریمطالباتشهرومردمرا
وظیفهاصلیخودمیدانند.آنهادربازدیدهایمیدانیازمحلاتوگفتوگوهایبیواسطهبا
شهرونداندرجریانمشکلاتوکمبودهاقرارمیگیرندکهبرخیازآنهارادرقالبتذکرمطرح
میکنند؛تذکراتیکهشهرداریتهرانرامکلفمیکنددراسرعوقتموضوعرابررسیکنند
وپاسخدهند.دیروزدرجریانجلسه193شورایشهرتهرانتعدادیازنمایندگانتذکراتی
درحوزهحملونقل،اسکاناضطراری،پروژههایتوسعهمحلیو...بهمدیریتشهریدادند.

حضور فعال شهرداری در مدیریت بحران
احمدصادقی،عضوکمیســیونبرنامهوبودجه:تهرانیکیازآسیبپذیرترینشهرهای
دنیاستوشهرداریبهعنوانمتولیمدیریتبحراننقشآفرینیمیکندوبایددراینزمینه
حضورفعالداشتهباشد.مانوراسکاناضطراریباحضور50دستگاهوگروههایمردمیدر
بوستانولایتبرگزارشدکهایناقدامسازمانمدیریتبحرانقابلتقدیراست؛اماتقاضاداریم
مانورهایاینچینیتکرارودرقالبهایتخصصیپیگیریشود.همچنینسازمانآتشنشانیو
مدیریتبحرانبرایاجرایپروژههایمصوبشورابهبودجهنیازداردوضروریاستدرزمان

تصویببودجهایناعتباربرایاینسازمانهاپیشبینیشود.

کاهش عرض معابر موجب ترافیک و تصادف می شود
سیدجعفرتشکریهاشمی،رئیسکمیسیونحملونقل:حدودیکسالیاستکهشاهد
رقابتمناطقدراحداثرفیوژهایمیانیخیابانهاهســتیم.ایناقدامدرحالیصورت
میگیردکهاحداثرفیوژهابدوندلایلمنطقیوبدونانجاممطالعاتبودهواکنونبهعنوان
یکمسئلهجدیوعارضهجبرانناپذیرشهربایدبهآنبپردازیم.وقتیرفیوژیدریکمعبر
ساختهمیشودیکخطخیابانرامیگیردوعرضمعابرکممیشود.ازاینرواحداثاین
رفیوژهاموجببینظمیترافیکی،ترافیکوتصادفاتخواهدشد.همچنینصدهامیلیارد
تومانهزینهاحداثاینرفیوژهاشدهاستوکاشتدرختاندراینرفیوژهانیزموجببروز
مشــکلاتیازجملهکاهشدیدرانندگانوافزایشتصادفاتمیشود.ازشهرداریتهران

میخواهیمدستورتوقففوریایناقداماترابدهد.

عملیاتی شدن پروژه ها در مناطق
میثممظفر،رئیسکمیتهبودجه:احداثخیابان20متریشوشدرمنطقه15یکیازپروژههای
مهمبا10میلیاردتوماناعتباربرایایجاددسترسیهایمحلیوتدابیرترافیکیوبهخواست
مردمبودهاست.براساسسامانهکنترلپروژه،باگذشت8ماه،پیشرفتفیزیکیاینپروژه
صفراست.ازسویدیگرپروژهخانهکشتیمحلهشمیراننودرمنطقه4نیزبهارزش10میلیارد
تومانباوجودمصوبهشوراوکمبودسرانهورزشیدرمنطقهپیشرفتفیزیکینداشتهاست.
شهرداریبایدموانعرابرطرفکندواینپروژههاهرچهسریعتراجراییشوند.همچنیندر
زمانتدوینبودجهوقتیاعتبارکافیبرایطرحیدرنظرگرفتهنمیشودنمیتوانآنراآغاز
کرد.پروژهخیابانشوشبا10میلیاردتومانعملیاتینمیشود.باایناعتباراتقطرهچکانی

طرحهااجرایینمیشوندلذابایدطرحهایعملیاتیرادرنظربگیریم.

کسر مالیات از حقوق کارکنان شهرداری 
مهدیپیرهادی،رئیسکمیسیونخدماتومحیطزیســت:پسازکسرمالیاتازحقوق
کارکنان،پرسنلبسیارناراحتهســتند.ازمعاونمنابعانسانیمیخواهیمموضوعرابه
شکلاساسیپیگیریکند.مسئلهماترمیمحقوقبودونمیدانیمچگونهبهکاهشحقوق
تبدیلشد.بندهبرایپرسنلنگرانمواگرفکریبهحالموضوعنشودبایددرآیندهتدابیر

گستردهتریاندیشید.

مکث

آمار مشاغل سیار موتوری شهر تهران

وضعیت ون کافه ها در تهران

وضعیت ون کافه ها در منطقه یک

ون کافه های 
غیرمجاز

عدد100

ون کافه های مجوزدار 
منطقه یک

عدد25
ون کافه های غیرمجاز 

منطقه یک

عدد40

ون کافه های 
مجوز دار قبل از 

غربالگری

عدد96

ون کافه های 
دارای مجوز

عدد45

ون کافه های 
دارای مجوز بعد از 

غربالگری اول

عدد65

سوخت رسان های 
سیار

عدد35

ون کافه ها 
مجوز دار بعد از 
غربالگری دوم

عدد45

گرهگشایی
اززندگیمردم

نشستدبیراناســتانیاحزابجبهه
تحولخواهانبــاحضوراعضایجبهه
تحولخواهاندرســالنهمایشهای
مسجدجامعبقیهاللهتهرانباسخنرانی
غلامعلیحدادعادلوعلیرضازاکانیو
جمعیازنمایندگانمجلسبرگزارشد.
شهردارتهراندرحاشیهایننشست
بااشــارهبهوحدتنیروهایانقلابدر
انتخاباتپیشروگفت:»معتقدمگوهر
انتخاباتدرمجموعهجریانانقلابباید
وحدتبرمحورارزشهاباشــدوهمه
نیروهایانقلاببایدبهسمتهمگرایی
وانتخابنیروهایخوبوکارآمدبروند
واینافرادرابهمــردممعرفیکنند.«
علیرضازاکانیبااشــارهبهویژگیهای
مجلسبعدیتاکیدکرد:»مجلسبعد
درواقعبایــدجهتگیریهایمجلس
انقلابیفعلیراحفظکندوتلاشخود
رابرکارآمدکردنوگرهگشاییبیشتراز

زندگیمردمقراردهد.«

شهردار

سفارتخانه ها عوارض می دهند
طرحعناوینجدیدعوارضبهایخدماتشهرداریتهرانبرایسالآینده

توسطنمایندگانپارلمانشهریتصویبشد


